مستخلص الدراسة باللغة العربية

العنوان: أحكامُ المُراهَقة في الفقهِ الإسلاميّ (في غير العبادات) در اسةٌ فِقْهيَّةٌ مُقَارِنَةٌ . العرجة: دكتوراه في الفقه

اسم الباحث: عادل بن زويد بن مَعيوف السلمي

: ينتظم هذا البحث في: مقدمة، وتمهيد، وأربعة فصول، وخاتمة، وفهارس، كالآتي

أَوَّلًا: المقدِّمة: وتشتملُ على: الافتتاحية، ومشكلةِ البحث، وأهدافه، وأهميته، وأسباب اختيارِهِ، والدراساتِ السابقة له، ومنْهَجهِ، وخُطَّةِ بحثهِ

ثانيًا: التمهيد: وهو في: التعريف بالمُراهِق، وأهليته، والفرق بين مصطلح المُراهِق وغيره من المصطلحات المشابهة له؛ كالصغير والمميز والبالغ، ونحوها

ثالثًا: الفصلُ الأوّل: وهو في دراسة المسائل الفقهية في أبواب المعاملات، والتي نص الفقهاء فيها على المُراهِق، وهل يأخذ المُراهِق فيها حكم البالغ أم المميز، أم أنه يختص فيها بحكم مختلف؟

رابعًا: الفصلُ الثّانِي: وهو في دراسة المسائل الفقهية في أبواب الأسرة، والتي نص الفقهاء فيها على المُراهِق، وهل يأخذ المُراهِق فيها حكم البالغ أم المميز، أم أنه يختص فيها بحكم مختلف؟

خامسًا: الفصل الثالث: وهو في دراسة المسائل الفقهية في أبواب الجنايات والحدود، والتي نص الفقهاء فيها على المُراهِق، وهل يأخذ المُراهِق فيها حكم البالغ أم المميز، أم أنه يختص فيها بحكم مختلف؟

سادسًا: الفصل الرابع: وهو في دراسة المسائل الفقهية في أبواب الإقرار، والتي نص الفقهاء فيها على المُراهِق، وهل يأخذ المُراهِق فيها حكم البالغ أم المميز، أم أنه يختص فيها بحكم مختلف؟

سابعًا: الخاتمة: وذَكَرْتُ فيها أهم النتائج التي توصَّلْتُ إليها من خلال البحث

Thesis Abstract

Title of the Thesis: Rules of Adolescence in Islamic Jurisprudence (Other than in Worshiping Cases): A Comparative Jurisprudence Study.

Degree: Doctorate of Jurisprudence.

Researcher Name: Adel Zuaied Alsulami.

This research is made up of an introduction, preamble, four chapters, conclusion, and indexes, as follows:

First: The introduction includes the importance of the topic, the reasons behind choosing it, previous studies, and method and plan of the research.

Second: The preamble defines the adolescent, his eligibility, and the difference between the adolescent term and other similar terms such as the minor, the sensible person, the adult and the like.

Third: Chapter one studies the jurisprudence issues under the topics of transactions where jurists studied the adolescent case and whether the adolescent takes the ruling of the adult or the sensible person or takes a different ruling.

Fourth: Chapter two studies the jurisprudence issues under the topics of the family where jurists studied the adolescent case, and whether the adolescent takes the ruling of the adult, the sensible person, or takes a different ruling.

Fifth: Chapter three studies the jurisprudence issues under the topics of the felonies where jurists studied the adolescent case, and whether the adolescent takes the ruling of the adult, the sensible person, or takes a different ruling.

Sixth: Chapter four studies the jurisprudence issues under the topics of acknowledgment where jurists studied the adolescent case, and whether the

adolescent takes the ruling of the adult, the sensible person, or takes a different ruling.

